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De Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening, Energie en 

Dierenwelzijn hield op 21 april 2015 een gedachtewisseling over het voortgangs-

rapport van de Mestbank 2014 met Joke Schauvliege, Vlaams minister van 

Omgeving, Natuur en Landbouw, en vertegenwoordigers van de Vlaamse 

landmaatschappij (VLM).  

 

De getoonde presentatie en het voortgangsrapport van de Mestbank 2014 zijn 

terug te vinden op de dossierpagina van dit verslag op www.vlaamsparlement.be. 

I. Inleidende uiteenzetting door de VLM 

Els Lesage, dienst Mestbeleid, afdeling Platteland en Mestbeleid van de Vlaamse 

Landmaatschappij, stelt het nieuwste voortgangsrapport van de Mestbank voor. 

In tegenstelling tot de vorige jaren wil ze niet alleen focussen op het voorbije 

productiejaar, maar ook zoveel mogelijk trends weergeven.  

 

Sinds 2002 rapporteert de Mestbank in een jaarlijks voortgangsrapport over de 

resultaten van het mestbeleid. De inhoud van dat rapport ligt vast in artikel 44 

van het Mestdecreet. Dat artikel bepaalt ook dat het rapport ten laatste op 15 

oktober moet worden voorgelegd aan de minister en dat het moet worden 

voorgelegd aan het Vlaams Parlement en aan de Technische Werkgroep 

Nutriënten.  

1. Vlaamse mestbalans 

De mestbalans bestaat uit drie grote compartimenten: de productie van mest, de 

afzetmogelijkheden op grond en het luik verwerking en export. De hoeveelheid 

mest die in Vlaanderen geproduceerd wordt, hangt in eerste instantie af van het 

aantal dieren. Op het aantal dieren wordt ingegrepen via het systeem van de 

nutriëntenemissierechten. Ook de voeders spelen een rol. Daar is de nutriënten-

aanpak aan de bron een instrument. Ook de staltypes bepalen hoeveel nutriënten 

er in de mest zitten. Bij nieuwbouw of grondige renovatie is het verplicht om 

ammoniakemissie-arme stallen te bouwen. Dat heeft ook een weerslag op de 

mestsamenstelling en -productie.  

 

De grootste hoeveelheid mest gaat naar grond. De hoeveelheid mest die op 

grond kan worden geplaatst, wordt bepaald door de gewassen en door de 

perceeleigenschappen zoals het bodemtype. De bemestingsnormen bepalen 

hoeveel mest er maximaal kan worden afgezet op landbouwgrond. De uitrijrege-

ling schrijft voor wanneer er mag bemest worden. De derogatievoorwaarden 

hebben ook een invloed op de hoeveelheid dierlijke mest die kan worden 

geplaatst.  

 

Een ander deel van de mestproductie gaat naar verwerking en export. De 

hoeveelheid mest die in Vlaanderen kan worden verwerkt, hangt samen met de 

verwerkingscapaciteit. De afzetmogelijkheden in het buitenland bepalen de 

hoeveelheid mest die kan worden geëxporteerd. De verwerkingscapaciteit wordt 

ook beïnvloed door een aantal instrumenten van het decreet, namelijk de 

verwerkingsplicht, en de mogelijkheid om uit te breiden na bewezen mestverwer-

king. De afzet naar de buurregio’s wordt gereguleerd via de vervoersregelgeving.  

Een klein deel van de mestverwerking vloeit terug naar landbouwgrond. Het 

grootste deel gaat echter naar het buitenland. Vanuit het buitenland is er ook een 

kleine terugvloei naar de Vlaamse mestbalans. Er is namelijk een beperkte input 

van buitenlandse mest. Die mest gaat echter vooral naar mestverwerkingsinstal-

laties en wordt dan via het eindproduct terug afgezet in het buitenland.  

 

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=5142
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Het nitraatresidu op de landbouwgronden wordt opgevolgd. Als de mestbalans in 

evenwicht is, zoals de laatste jaren het geval was, dan zouden de verliezen naar 

lucht en water in principe beperkt moeten zijn. Het feit dat een balans in 

evenwicht is op Vlaams niveau betekent echter niet dat er op het niveau van een 

individueel bedrijf geen problemen meer zijn. Daar zijn er nog altijd bepaalde 

verliezen naar het milieu.  

1.1. Productie van mest 

Inzake de evolutie van de veestapel over de laatste tien jaar stelt men vast dat 

er bij de runderen een schommeling is en men ongeveer op het niveau van 1,3 

miljoen dieren blijft. Bij varkens is er sinds 2007-2008 een toename door de 

uitbreiding na mestverwerking die mogelijk gemaakt werd door het nieuwe 

decreet. Dat is ook het geval bij het pluimvee. Sinds 2000 was er in de eerste 

jaren een daling. Sinds het creëren van de uitbreidingsmogelijkheden was er 

echter een toename van het aantal dieren. Dat betekent niet dat er meer mest 

naar grond gaat. De idee achter uitbreiding na mestverwerking is dat men 125 

percent van de uitbreiding verwerkt. Netto wordt er dus meer verwerkt dan dat 

er extra productie is.  

 

Nutriëntenaanpak aan de bron blijft een belangrijk instrument voor het behoud 

van het evenwicht in de mestbalans. Dat is mogelijk voor varkens en pluimvee. 

Voor die diersoorten wordt de productie niet berekend op basis van forfaitaire 

cijfers, maar wel op basis van reële uitscheidingscijfers die bepaald worden op 

basis van een nutriëntenbalansstelsel. De landbouwer heeft daar de keuze tussen 

drie stelsels. Het meest toegepaste systeem is dat van de regressierechten 

waarbij de uitscheiding berekend wordt in functie van de verbruikte voeders. 

Daarnaast is er het convenant, op basis van de lage nutriëntenvoeders (laag 

fosforvoeder, laag eiwitvoeder, of nutriëntenarm voeder dat zowel laag is in 

fosfor als in eiwit). Ten slotte is er een beperkte toepassing van andere voeders 

of voedingstechnieken waarbij de uitscheidingscijfers berekend worden op basis 

van een input-outputbalans.  

 

Men heeft geprobeerd om voor de voorbije jaren het belang van de nutriënten-

aanpak aan de bron in kaart te brengen. Daarbij dient men te vertrekken van de 

bruto mestproductie, dat is de productie berekend op basis van het aantal dieren 

en de forfaitaire uitscheidingscijfers in het decreet. Voor 2007 stelt men een 

sprongetje in de brutoproductie vast. Dat heeft te maken met nieuwe uitschei-

dingscijfers van het nieuwe decreet. Dat heeft gezorgd voor een schijnbaar 

lagere productie in dat jaar. Het gebruik van de nutriëntenarme voeders leidde 

tot een vermindering van de stikstofproductie van negen tot elf miljoen ton in de 

voorbije jaren. In 2007 en 2008 was het effect van de nutriëntenarme voeders 

schijnbaar lager. Dat had echter te maken met het feit dat de forfaits toen nog 

niet helemaal op punt stonden. De nutriëntenarme voeders spelen dus een 

belangrijke rol voor het behoud van het evenwicht van de balans.  

1.2. Verwerking en export 

Inzake de evolutie van het aantal verwerkingsinstallaties sinds 2000 kan worden 

gesteld dat er aanvankelijk heel wat mobiele mestverwerkingsinstallaties waren, 

vooral scheiders. Sinds 2009 is men geëvolueerd naar vaste installaties, 

hoofdzakelijk in agrarisch gebied, maar er zijn er ook ongeveer veertien gelegen 

op bedrijventerreinen. Momenteel zijn er in Vlaanderen ongeveer 130 operatione-

le mestverwerkingsinstallaties. Bij de spreiding over Vlaanderen ziet men een 

grote concentratie in de provincie West-Vlaanderen en in het noorden van de 

provincie Antwerpen.  
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De voorbije jaren is de netto stikstofproductie lichtjes gestegen door de 

uitbreidingsmogelijkheden met mestverwerking. De verwerking en export van 

mest is echter jaar na jaar blijven stijgen. Daardoor is het aanbod naar 

landbouwgrond jaar na jaar gedaald. Momenteel is er een aanbod van bijna 91 

miljoen kilogram stikstof aan dierlijke mest.  

1.3. Bemesting 

Momenteel is er ongeveer 675.000 hectare landbouwgrond in Vlaanderen en 

sinds 2007 is heel Vlaanderen kwetsbaar gebied. Dat betekent dat de maximum-

norm van 170 kilogram stikstof per hectare dierlijke mest van toepassing is. 

Dankzij de derogatie is het onder strikte voorwaarden mogelijk om meer dierlijke 

mest te gebruiken voor bepaalde teelten. Dat is voorzien voor gras, voor de 

combinatie gras of snijrogge met maïs en voor wintertarwe of triticale met 

vanggewas en voor bieten.  

 

Wat de toepassing van de derogatie sinds 2007 betreft, ziet men dat er in het 

eerste jaar een groot areaal was waarvoor derogatie toegekend werd. Dat is 

vooral omdat dat het eerste jaar was van de derogatieregeling. De voorwaarden 

van de derogatie waren in het begin van het jaar nog niet helemaal bekend. Toen 

hebben veel landbouwers een aanvraag onder voorbehoud gedaan. Waarschijnlijk 

ging het om landbouwers die de derogatie niet echt nodig hadden of die de 

voorwaarden te zwaar vonden om in de derogatie te blijven. Sinds 2008 is er een 

meer constante toepassing van de derogatie. Ongeveer drieduizend landbouwers, 

vooral rundveebedrijven, passen derogatie toe, op ongeveer 82.000 hectare 

landbouwgrond. Dat komt overeen met twaalf percent van het areaal. We zien 

ook jaar na jaar dat derogatie vooral toegepast wordt op grasland. Dat is goed 

voor 66 percent van het derogatieareaal. Maïs, met een voorjaarsnede gras of 

snijrogge, is goed voor dertig percent. De derogatie is eveneens belangrijk voor 

het evenwicht in de mestbalans omdat ze toelaat om 6,5 miljoen kilogram 

stikstof uit dierlijke mest te plaatsen op onze Vlaamse landbouwgrond.  

 

Als men kijkt naar hoe het aanbod aan mest zich verhoudt tot de afzetruimte ziet 

men dat het aanbod aan mest de laatste jaren is gedaald, vooral door mestver-

werking. Sinds 2007 is er een evenwicht in die balans. Dat betekent dat 

landbouwers over alle mogelijkheden beschikken om hun mest correct weg te 

werken, dankzij derogatie, verwerking en export, het gebruik van nutriëntenarme 

voeders. Dat betekent uiteraard niet dat er geen problemen zijn, hetgeen ook 

blijkt uit de waterkwaliteit. Er zijn nog altijd individuele bedrijven die kampen 

met een balansprobleem.  

2. Milieueffecten 

2.1. Waterkwaliteit 

Oppervlaktewater 

 

De doelstellingen van MAP 4 en MAP 5 voor oppervlaktewater houden in dat 

maximaal zestien percent van de MAP-meetpunten de nitraatnormen overschrij-

den in 2014. In 2018 moet dat verder verlagen tot vijf percent.  

 

Als men de evolutie van het percentage meetpunten met een overschrijding van 

de nitraatnorm in oppervlaktewater bekijkt, kan men besluiten dat er een 

aanzienlijke verbetering gerealiseerd is sinds de winter 1999-2000, toen er nog 

bijna zestig percent meetpunten een overschrijding hadden. Terwijl in het 

winterjaar 2013-14 het beste resultaat werd geboekt sinds de start van de 

metingen, met een overschrijding in 21 percent van de meetpunten. Uiteraard is 
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er nog een aanzienlijke afstand af te leggen tot de vijf percent waar we nu voor 

staan. De trend is wel positief.  

 

Men kan ook zien dat er veel regionale verschillen zijn. Op dit ogenblik wordt de 

doelstelling van MAP 4 in zeven van de elf bekkens gehaald. Een van die zeven 

bekkens behaalt al de doelstelling van MAP 5. Er blijven echter nog drie bekkens 

waar men nog ver verwijderd is van die doelstelling.  

 

Grondwater 

 

Voor het grondwater zijn er binnen MAP 4 en MAP 5 doelstellingen op drie 

niveaus: op Vlaams niveau, op regionaal niveau, en lokaal ter hoogte van 

individuele meetputten. Op Vlaams niveau is het de bedoeling om een afname te 

realiseren in de bovenste filter van het meetnet. Het is de bedoeling dat de 

gemiddelde nitraatconcentratie daalt met tien percent per actieprogramma. Dat 

betekent concreet dat we in 2014 nog maximaal 36 milligram nitraat per liter 

mogen meten en in 2018 32 milligram nitraat per liter. Regionale doelstellingen 

zijn doelstellingen per hydrogeologisch homogene zone. Voor de hydrogeologisch 

homogene zones waar meer dan 50 milligram nitraat per liter wordt gemeten in 

2010 wil men dus een afname van 5 milligram nitraat per liter realiseren per 

actieprogramma. Op lokaal niveau zijn er meetpunten waar nog heel hoge 

nitraatnormen gemeten worden. Voor meetpunten die meer dan twee keer de 

norm overschrijden wil men een afname realiseren van tien percent per 

actieprogramma.  

 

Wanneer men de evolutie sinds 2007 bekijkt van de gemiddelde nitraatgehalten 

ter hoogte van de drie filters van het meetnet stelt men vast dat in de bovenste 

filter er een gestage verbetering is. Men kan daarbij ook een trendlijn aangeven 

die weergeeft dat het in principe op Vlaams niveau haalbaar moet zijn om de 

doelstellingen van MAP 4 en MAP 5 te realiseren, als de trend kan aangehouden 

worden. Uiteraard zijn er voor grondwater, net zoals voor oppervlaktewater, 

regionale verschillen die in het oog moeten worden gehouden.  

2.2. Nitraatresidu  

Men meet het nitraatresidu op een hele set aan percelen die geselecteerd worden 

in het kader van controlestalen, opvolgstalen, en bij landbouwers die derogatie 

toepassen. De evolutie van het gewogen gemiddelde nitraatresidu in de dataset 

laat zien dat het nitraatresidu verbeterd is van 110 kilogram nitraatstikstof per 

hectare in 2004 tot 48-53 kilogram nitraatstikstof per hectare in de jaren 2012-

13.  

 

Er wordt ook nitraatresidu gemeten op percelen met een beheersovereenkomst. 

Op die percelen ligt het nitraatresidu lager dan op percelen die in de staalname-

campagne van de Mestbank zitten. Daar zien we ook een verbetering de voorbije 

jaren. In het najaar van 2012 was er daar nog een waarde van ongeveer 30 

kilogram nitraatstikstof per hectare.  

2.3. Ammoniakemissie en -depositie 

De grootste sprong rond ammoniakemissie vanuit de Vlaamse land- en tuinbouw 

werd gemaakt in het jaar 2000 met de invoering van het emissiearm aanwenden. 

Sindsdien is er nog een verbetering van een kleine dertig percent, onder meer 

door de invoering van emissiearme stallen. Momenteel is er een uitstoot van 

ongeveer 38 kiloton ammoniak vanuit land- en tuinbouw.  
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3. Opvolging door de Mestbank 

Het derde luik van het rapport gaat in op de resultaten van de controleprocessen. 

De Mestbank moet niet alleen controleren, maar ook informeren, sensibiliseren 

en adviseren over de mestwetgeving. De handhaving vormt echter het sluitstuk 

van het Mestdecreet. Bij de vaststelling van een dreigende overtreding, wordt de 

landbouwer gesensibiliseerd en gewaarschuwd. Indien nodig wordt er echter 

opgetreden met gerichte sancties. Er zijn controles in het kader van productie, 

bemesting, mestverwerking, mesttransporten, mestsamenstelling, mestbalans, 

tuinbouw en nitraatresidu.  

3.1. Controles mestproductie 

Bij de controles in het kader van de mestproductie worden er op basis van een 

risicoanalyse controles uitgevoerd op de aangiftes. Op basis daarvan gaat men op 

het terrein, bijvoorbeeld om diertellingen uit te voeren. Het jaar daarna wordt de 

aangifte opgevolgd om te onderzoeken of er aanpassingen gebeurd zijn, rekening 

houdend met de diertellingen. Die werkwijze, die nu twee jaar op rij gehanteerd 

wordt, blijkt tot correctere aangiftes te leiden.  

 

Ook de NER-overschrijdingen worden opgevolgd. Voor elke landbouwer wordt 

berekend of hij in het voorbije productiejaar niet meer dieren gehouden heeft dan 

toegelaten op basis van zijn toegekende NER. De evolutie van de NER-

overschrijding wordt weergegeven in een tabel. Daaruit blijkt dat er een daling is 

van de hoeveelheid NER-overschrijding en van het aantal landbouwers met een 

NER-overschrijding.  

 

Er gebeuren ook terreincontroles op de dierbezetting, op basis van risicoanalyse. 

Bij een rondgang op het terrein worden de dieren geteld. Dat is een momentop-

name. Als er bij de berekening van de gemiddelde dierbezetting achteraf 

belangrijke afwijkingen worden vastgesteld met het aantal aangegeven dieren, 

dan gebeurt er een correctie.  

3.2. Controles bemesting 

Bij de controles op de bemesting wordt er bij bezoeken op het terrein nagegaan 

of de mest correct aangewend wordt, bijvoorbeeld of de afstandsregels tot de 

waterloop gerespecteerd worden en of de mest emissiearm aangewend wordt. 

Het percentage controles met inbreuken is de voorbije jaren wat verminderd. Dit 

blijft echter een belangrijk aandachtspunt voor de Mestbank. Sinds 2014 wordt er 

meer gebiedsgericht gewerkt. De VODKA-actie wil, door middel van terreincon-

troles en begeleiding, de MAP-meetpunten groen houden, dat betekent, in een 

goede toestand. Deze actie blijkt vruchten af te werpen.  

 

Er zijn ook heel wat controles in het kader van de derogatie, zowel administratie-

ve controles als terreincontroles van percelen en bedrijven.  

 

Op het terrein wordt ook onderzocht of er lozingen plaatsvinden, meestal na een 

klacht of een melding. Het begrip lozing heeft niet alleen betrekking op het 

rechtstreeks lozen in de beek. Het kan ook gaan over de afvloeiing van mest-

stoffen vanuit mestopslagen.  

3.3. Controles mestverwerking 

Er zijn ook heel wat administratieve en terreincontroles in het kader van de 

mestverwerking. De Mestbank onderzoekt of de bedrijven over voldoende 

mestverwerkingscertificaten beschikken in het kader van hun verwerkingsplicht. 

Er wordt ook nagegaan of bedrijven voldoen aan de voorwaarden voor een 
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uitbreiding na bewezen mestverwerking. Ook de verwerkingsinstallaties zelf 

worden opgevolgd. Er is een controle van de massa- en de nutriëntenstromen en 

van de opslagbekkens. Dat gebeurt vaak in samenwerking met de afdeling 

Milieu-inspectie. Bij die terreincontroles worden er ook stalen genomen van de 

effluenten. De samenstelling ervan moet namelijk in overeenstemming zijn met 

de voorwaarden voor het attest om uitgereden te mogen worden in de winter.  

3.4. Controles mesttransporten en mestsamenstelling 

Ook op de mesttransporten zijn er administratieve en terreincontroles. De 

administratieve controles betreffen het correcte gebruik van het AGR-GPS-

systeem en de openstaande nameldingen in het MTIL. Op het terrein worden de 

transportdocumenten en het correct gebruik van het AGR-GPS-systeem 

gecontroleerd. Bij de transportcontroles worden er vaak ook meststalen genomen 

om te onderzoeken of de samenstelling van de mest overeenstemt met de 

meldingen op het transportdocument. Het aantal inbreuken bij de transportcon-

troles is de laatste jaren gedaald. In 2010 werd er bij een vierde van de 

transportcontroles een inbreuk vastgesteld. In 2013 was dat nog bij vijftien 

percent van de controles het geval.  

3.5. Controles mestbalans 

Voor elke landbouwer wordt er een mestbalans berekend op basis van alle 

geïnventariseerde gegevens uit de aangifte, de verzamelaanvraag en de 

transporten. Daarbij wordt onderzocht of het gebruik van mest in overeenstem-

ming is met de afzetmogelijkheden. Bij een significante balansoverschrijding 

wordt er een boete opgelegd. Bij een lichte overschrijding van de balans wordt er 

gewaarschuwd via het mestbankloket, waar de resultaten van de mestbalans 

zichtbaar zijn voor elke landbouwer.  

3.6. Controles tuinbouwbedrijven 

Sinds 2011 moeten de tuinbouwbedrijven beschikken over voldoende opslagca-

paciteit voor hun spuistroom. In 2010 en 2011 werd er hierrond gesensibiliseerd. 

Er was ook intensieve begeleiding door de dienst Bedrijfsadvies van de VLM. 

Vanaf 2013 waren er gerichte controles. Daarbij wordt onderzocht of er 

voldoende opslagcapaciteit is. Er worden ook lozingen vastgesteld. Die actie moet 

zeker nog verdergezet worden.  

3.7. Controles nitraatresidu 

De Mestbank voert elk jaar heel wat staalnames uit om het nitraatresidu op 

landbouwpercelen op te volgen. Als het nitraatresidu bepaalde waarden 

overschrijdt, worden er maatregelen opgelegd. De tabel geeft het aantal 

landbouwers weer dat begeleidende maatregelen opgelegd gekregen heeft in de 

voorbije campagnes. Daarbij blijkt ook het weer een rol te spelen. Bij slechte 

weersomstandigheden, zoals in 2011, verhogen de nitraatresidu’s. Daardoor 

krijgen meer landbouwers begeleidende maatregelen opgelegd. Gemiddeld krijgt 

iets meer dan twintig percent van de landbouwers begeleidende maatregelen 

opgelegd.  

 

Ook de staalnames zelf worden gecontroleerd. Er zijn administratieve controles 

van de GPS-signalen van de staalnemers. Zo kan de Mestbank nagaan of het 

bemonsteringstraject in overeenstemming is met de voorwaarden in het 

compendium. De Mestbank gaat ook op het terrein tijdens de staalnames. Dat is 

mogelijk omdat die vooraf gemeld worden in het SMIL.  



10 352 (2014-2015) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

4. Financiële gevolgen 

Het voortgangsrapport geeft ook een stand van zaken van het openstaande 

bedrag aan heffingen en boetes. Sinds het begin van de activiteiten van de 

Mestbank werd er in totaal 111 miljoen euro aan heffingen en boetes opgelegd. 

Dat was de stand van zaken op 30 juni 2014. Daarbij werd rekening gehouden 

met de resultaten van bezwaarbehandeling. Van dat bedrag was er op dat 

ogenblik al 98 miljoen euro geïnd. Dat komt overeen met 88 percent. Er stond 

nog een bedrag van 13 miljoen euro open waarvan ongeveer 46 percent 

gerechtvaardigd openstaand omdat er nog een bezwaarprocedure loopt.  

 

De Mestbank beschikt over een aantal invorderingsmethodes om het openstaan-

de bedrag alsnog te innen. De opeenvolgende stappen zijn: herinneringsbrieven, 

dwangbevel via een gerechtsdeurwaarder, inbeslagname en verkoop van 

roerende goederen, wettelijke hypotheek op onroerende goederen en uiteindelijk 

inbeslagname van NER.  

II. Tussenkomst van de minister 

Minister Joke Schauvliege stelt een positieve trend vast. De inspanningen leveren 

resultaten op, maar er zijn nog bijkomende inspanningen nodig. Dat zal deel 

uitmaken van MAP 5.  

 

Tussen 2002 en 2013 is de rundveestapel gedaald en is de varkensstapel lichtjes 

aangegroeid. De mestverwerking en de export stijgen. Sinds 2008 wordt heel 

Vlaanderen gezien als kwetsbaar gebied. De Vlaamse mestbalans is sedert 2008 

in evenwicht. Het percentage overschrijdingen in de MAP-meetnetten is tussen 

2000 en 2013 meer dan gehalveerd. De nitraatconcentraties in grondwater 

blijven dalen. Het nitraatresidu in de bodem is meer dan gehalveerd tussen 2004 

en 2013.  

 

De verschillende mestactieplannen hebben dus resultaten opgeleverd. Er zijn wel 

nog problemen in bepaalde bekkens. Daar moet men gebiedsgericht en 

bedrijfsspecifiek werken.  

III. Vragen en opmerkingen van de leden 

Hermes Sanctorum-Vandevoorde hoort de minister zeggen dat de rundveestapel 

verminderd is en dat de varkensstapel lichtjes toegenomen is. Hij ziet een andere 

trend. Als men een statistische regressie zou toepassen dan is de situatie voor 

runderen constant, en dan is er een stijging voor varkens. Voor pluimvee is er 

eveneens een stijging, maar over een kortere tijd.  

 

Over de vraag of de evolutie de goede richting uitgaat is discussie mogelijk. Aan 

de MAP-meetpunten is er de voorbije jaren inderdaad een daling vastgesteld. Het 

zal echter nog een belangrijke extra inspanning vergen om de doelstelling van 

2018 te halen, namelijk dat de nitraatnorm slechts in vijf percent van de 

meetpunten overschreden wordt.  

 

Bij de controles worden er nog altijd heel veel afwijkingen vastgesteld. Bij 178 

van de 2984 derogatiebedrijven werden er terreincontroles uitgevoerd. Bij 73 

bedrijven werden er onregelmatigheden vastgesteld. Dat is 41 percent. Er 

werden ook 43 mestverwerkingsinstallaties gecontroleerd. Bij 7 van de 9 

installaties waar er eerder al onregelmatigheden werden geconstateerd, werden 

er opnieuw risico’s op nutriëntenverliezen vastgesteld. Ook bij de controles op 

effluenten werden er heel wat inbreuken vastgesteld. Er loopt dus nog een en 

ander verkeerd op het terrein. Hoe is dat te verklaren? Wordt de landbouwer 
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geconfronteerd met zaken waar hij moeilijk mee overweg kan of is er meer aan 

de hand? Gebeuren de overtredingen al dan niet moedwillig? Welke conclusies 

moet men daaruit trekken? Binnen MAP 5 zouden de controle en de handhaving 

strenger moeten worden. Op deze vraag wil hij graag een technisch en een 

politiek antwoord.  

 

Lydia Peeters had begrepen dat ongeveer 900 mensen verzuimd hadden om een 

aangifte te doen. Is dat cijfer correct? Hoe is dat te verklaren? Welke acties wil 

men daartegen ondernemen?  

 

De landbouworganisaties stellen dat het invullen van de aangiftes vaak 

problematisch is voor de landbouwers. Welke maatregelen werden er genomen 

om tegemoet te komen aan de problemen van de pluimveesector op dat vlak?  

 

Ze vindt het positief dat de Vlaamse mestbalans al sinds 2008 in evenwicht is. 

Toch zijn er nog heel wat individuele bedrijven die niet in orde zijn. Over hoeveel 

bedrijven gaat het? Hoe zijn die balansproblemen te verklaren?  

 

Sommige landbouwers bewerken ook gronden in aanpalende gebieden, in 

Wallonië, Frankrijk of Nederland. Met Nederland bestaat er al een grensboerrege-

ling. Op een vraag van Francesco Vanderjeugd werd geantwoord dat men zou 

proberen om ook met Wallonië en met Frankrijk een dergelijke regeling uit te 

werken. Er zou al een ambtelijk overleg plaatsgevonden hebben. Is er daarover 

al meer nieuws?  

 

De landbouwsector vreest dat de uitrijregelingen binnen MAP 5 complexer zullen 

worden. De VLM zou zorgen voor begeleidingsmaatregelen. Is er daarover al 

meer duidelijkheid?  

 

Wilfried Vandaele stelt vast dat het aantal dieren toeneemt, vooral het aantal 

varkens. Er is echter nog een ruime marge in de nutriëntenemissierechten. De 

mestverwerkingscapaciteit neemt toe. De balans is in 2013 opnieuw in 

evenwicht, al zijn er nog overschrijdingen op bedrijfsniveau. Het moet mogelijk 

zijn om dat probleem op te lossen. De doelstellingen voor 2018 lijken hem echter 

vrij ambitieus. Vandaag wordt de norm nog overschreden in 21 percent van de 

meetpunten en dat zou moeten worden gereduceerd tot vijf percent. Voor de 

fosfaten ligt het nog moeilijker. Op dit ogenblik wordt de norm in 67 percent van 

de meetpunten overschreden. Er is dus nog werk aan de winkel. Hij hoopt dat 

men met MAP 5 opnieuw stappen vooruit zal kunnen zetten. Soms moet men 

nieuwe pistes durven bewandelen. In die zin verheugt het hem dat een van de 

grote landbouworganisaties opmerkt dat men misschien moet nadenken over een 

varkensstop.  

 

Bart Dochy is minder geïnteresseerd in het aantal dieren. Hij is vooral geïnteres-

seerd in de vaststelling dat er sinds 2008 een evenwicht is tussen de nutriënten-

productie enerzijds en de afzetmogelijkheden voor dierlijke mest op de gronden 

en via de mestverwerking anderzijds. Men kan ook vaststellen dat er een 

constant dalende trend is van nitraatconcentraties, zeker bij het grondwater. De 

concentraties blijven dalen doorheen de hele duur van de actieplannen, ook al 

wordt de maatregel vanaf het eerste jaar geïmplementeerd. Elke maatregel heeft 

dus zijn tijd nodig om een uitwerking te kennen. Misschien kan men de positieve 

trend aanhouden door de huidige normen te behouden. Daarom pleit hij om de 

normen niet zomaar te verstrengen.  

 

Een overstap naar het systeem van werkzame stikstof zal alleen mogelijk zijn 

mits een degelijke begeleiding van de land- en tuinbouwers. Dat is een  

belangrijke uitdaging voor de VLM. Over heel Vlaanderen is er een evenwicht  

gerealiseerd tussen de nutriëntenproductie en de afzetmogelijkheden. Er zijn 
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echter nog problemen in individuele gevallen. Daarom is het belangrijk om nog 

meer in te zetten op de begeleiding.  

 

Hij wil weten of er een onderscheid wordt gemaakt tussen administratieve en 

milieukundige fouten, dus tussen het verkeerd invullen van een formulier en de 

overschrijding van bepaalde waarden in de bodem.  

 

Bart Caron erkent dat er op bepaalde punten vooruitgang wordt geboekt. Er zijn 

echter nog verschillende problematische bekkens, vooral in West-Vlaanderen, 

namelijk het IJzerbekken, het Leiebekken en een gedeelte van de Bovenschelde. 

De overschrijdingen zijn nog altijd heel belangrijk. Daarom vindt hij het 

belangrijk om nog meer in te zetten op ondersteuning voor de landbouwers.   

 

Inzake de ammoniakemissie is de situatie nauwelijks verbeterd sinds 2005. Dat 

heeft rechtstreeks en onrechtstreeks te maken met de omvang van de veestapel. 

Op dat vlak zullen er dus specifieke inspanningen moeten geleverd worden.  

 

Tinne Rombouts, voorzitter, sluit zich aan bij de opmerking van Bart Dochy over 

het aantal dieren. Er werd een duidelijke vooruitgang gerealiseerd inzake de 

milieudoelstellingen, maar de laatste percenten zijn altijd het moeilijkst te 

realiseren. Een gebiedsgerichte aanpak kan een gedeeltelijke oplossing bieden. Er 

komen geen NER-dieren bij. Ook het aandeel NER-mestverwerking is de laatste 

jaren gestagneerd.  

 

In het rapport leest ze dat de deposities stagneren volgens het VLOPS-model. Bij 

de metingen wordt er echter een dalende trend vastgesteld. Hoe is dat verschil te 

verklaren?  

 

Tussen 2004 en 2013 is de rundveestapel met tien percent verminderd. Het LARA 

(Landbouwrapport) 2014 is daar heel duidelijk over. De NER’s kenden een 

reductie van 25 percent. De rundveemest kan niet verwerkt worden. Het gaat 

dus om reductie van het aantal dieren. Ze vraagt de nodige aandacht voor de 

rundveesector, zeker nu ook de melkquota werden afgeschaft.  

 

De opvolging van het gebruik van kunstmest is in het verleden altijd een heikel 

thema geweest op Europees niveau. Leeft die discussie nog verder?  

 

Ze vindt het positief dat de Mestbank sterk ingezet heeft op begeleiding. Ze 

denkt echter dat de waterkwaliteitsgroepen een belangrijke rol kunnen spelen op 

het vlak van zelfsensibilisering. In het huidige MAP hebben ze trouwens een 

belangrijke rol ook toegewezen gekregen. Welke ervaringen hebben de 

medewerkers van de Mestbank op dat vlak? Hoe kan dat evolueren in de 

toekomst?  

 

Het is duidelijk dat de nitraatresidu’s ook samenhangen met de weersomstandig-

heden. Hoe kan men daarmee omgaan? Ze heeft ook de indruk dat er vrij grote 

verschillen zitten op de staalnames van de nitraatresidu’s. De staalname gebeurt 

nochtans altijd op dezelfde manier. Dat wordt gecontroleerd. Die verschillen 

liggen gevoelig, zeker als er maatregelen of sancties worden opgelegd. Is er op 

dit vlak nog verbetering mogelijk?  

IV. Antwoorden 

Els Lesage beseft dat er bij een aanzienlijk percentage van de gecontroleerde 

derogatiebedrijven overtredingen werden vastgesteld. De overtredingen waren 

echter heel divers van aard, onder meer foutjes in het register en het niet 

beschikken over voldoende stalen. Men dient ook te beseffen dat de gecontro-
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leerde bedrijven geselecteerd werden op basis van een risicoanalyse. Die 

bedrijven zijn dus niet representatief voor alle bedrijven. De voorwaarden op 

bedrijfsniveau zijn ook zeer strikt. Bij de controles op bijvoorbeeld de voorteelt 

en de nateelt ligt het percentage inbreuken gevoelig lager. 

 

Op Vlaams niveau is de mestbalans in evenwicht, maar er zijn nog altijd 

bedrijven met balansproblemen. Bij een lichte overschrijding wordt er gewerkt 

met een waarschuwing. Die bedrijven kunnen hun balans opvolgen bij het 

mestbankloket. Bij een significante overschrijding wordt er eerst gewerkt met 

een intentieverklaring. Voor het productiejaar 2012 werden er 450 intentieverkla-

ringen verstuurd. De landbouwer weet dan dat er een boete kan volgen. Het 

balansprobleem heeft soms ook te maken met het feit dat de landbouwer 

bepaalde zaken niet correct heeft aangegeven. De landbouwer kan dan zijn 

balans in orde stellen. Voor 2012 werden er nog 280 boetes verstuurd, bij 450 

intentieverklaringen.  

 

Er is al overleg geweest tussen de Mestbank en de pluimveesector om de 

oorzaken van het probleem te achterhalen. De pluimveehouders zeggen dat ze 

hun mestbalans niet in evenwicht krijgen, ook al voeren ze al hun mest af. Op 

basis van het overleg werd er afgesproken dat de pluimveehouders hun aangifte 

zo correct mogelijk zouden invullen. Zo kan de Mestbank onderzoeken waar het 

probleem precies zit. Dat is nu al gebeurd voor een veertigtal bedrijven. Daarbij 

werd er niet alleen gekeken naar de nutriëntenbalans, maar ook gewerkt met een 

massabalans. Op die manier kon men bij de meeste pluimveehouders een 

verklaring vinden voor het probleem in de nutriëntenbalans.  

 

Ria Gielis, afdelingshoofd van de Mestbank, VLM, merkt op dat de balans niet 

altijd nul hoeft te zijn. Op de variabelen zit er namelijk ook een foutenmarge. Een 

balans die elk jaar perfect op nul uitkomt is dus eigenaardig. De Mestbank vraagt 

om de getallen naar waarheid aan te geven. Als de balans intern consistent is, 

dan is dat voor de Mestbank in orde. Men heeft dat geleerd uit de aanpak van de 

pluimveehouderij. Dat principe zal opgenomen worden in MAP 5.  

 

Bart Dochy merkt op dat sommige pluimveehouders, vooral kwekers van 

moederdieren, grote boetes betaald hebben omdat hun balans niet correct was. 

Nochtans hadden ze aangetoond dat ze alle geproduceerde mest afgevoerd 

hadden voor export en verwerking en dat ze niets op eigen grond hadden 

afgezet. Hij denkt dan ook dat er een informatiecampagne nodig is om het 

vertrouwen van de sector te herstellen.  

 

Ria Gielis erkent dit probleem. De Mestbank levert inspanningen om het 

vertrouwen te herstellen.  

 

Els Lesage deelt mee dat er vorig jaar 867 boetes werden opgelegd aan 

landbouwers die verzuimd hadden om een aangifte in te dienen. Voor ongeveer 

de helft gaat het om recidivisten, landbouwers die al meerdere jaren geen 

aangifte hadden ingediend. Er wordt actie ondernomen in verschillende stappen. 

Eerst werkt men met herinneringsbrieven. Daar wordt soms een bedrijfsbezoek 

aan gekoppeld. Er kunnen namelijk verschillende redenen zijn waarom er geen 

aangifte meer wordt ingediend. Soms gaat het bijvoorbeeld om landbouwers die 

niet meer actief zijn.  

 

Stefan De Neef, hoofd dienst Identificatie en Financiële Dossiers, afdeling 

Mestbank, VLM, voegt daaraan toe dat het vaak gaat om mensen die niet 

professioneel aan landbouw doen. De grens van de aangifteplicht ligt op twee 

hectare en 300 kg fosfaatproductie. Dat laatste stemt overeen met een tiental 

runderen of paarden. Wie aangifteplichtig wordt, wordt daarvan op de hoogte 



14 352 (2014-2015) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

gebracht en wordt geïnformeerd over de regels van het Mestdecreet. Zo probeert 

men de groep verzuimers zo klein mogelijk te houden.  

 

Kevin Grauwels, dienst Mestbeleid, afdeling Platteland en Mestbeleid, VLM, stelt 

dat de mestwetgeving als complex ervaren wordt. Naar aanleiding van het vorige 

MAP werd er sinds 2011 een functiescheiding doorgevoerd binnen de Mestbank. 

De begeleidende taken en het beleid werden afgesplitst van de controlerende 

taken en de sanctionering. Daardoor is er nu binnen de VLM een dienst 

Bedrijfsadvies met een twintigtal medewerkers die de landbouwers op het terrein 

begeleiden, vooral rond het nutriëntengebruik op hun bedrijf. Concreet komt dat 

meestal neer op begeleiding bij het opmaken van een bemestingsplan en een 

register. Als er in MAP 5 zou omgeschakeld worden naar werkzame stikstof, dan 

zal er ook op dat vlak begeleiding nodig zijn.  

 

Binnen MAP 4 werd ook het CVBB (Coördinatiecentrum Voorlichting en 

Begeleiding Duurzame Bemesting) opgericht. In samenwerking met de dienst 

Bedrijfsadvies staat het in voor de individuele begeleiding van de landbouwers. 

Het CVBB zorgt vooral voor de teelttechnische begeleiding, terwijl de dienst 

Bedrijfsadvies het bedrijf meer in zijn geheel bekijkt. Het CVBB is ook betrokken 

bij de waterkwaliteitsgroepen. Drie jaar na de oprichting van het CVBB zijn er 

ongeveer honderd waterkwaliteitsgroepen actief waarin landbouwers samen 

oplossingen zoeken voor de rode MAP-meetpunten.  

 

De VLM heeft aan VITO gevraagd om onderzoek te doen naar de variabiliteit in 

de staalnames van de nitraatresidu’s. Uit dat onderzoek bleek dat de variabiliteit 

voor sommige teelten inderdaad hoger is dan men verwacht had omstreeks 

2000, bij de opmaak van het instrument. Op basis van die bevindingen zijn de 

tweede drempelwaardes gecorrigeerd. In MAP 4 werden de begeleidende 

maatregelen voor overschrijdingen inzake het nitraatresidu stelselmatig 

opgebouwd. Bij de overschrijding van de eerste drempelwaarde is het effect voor 

de landbouwer minimaal. Er werd gevraagd naar een voorjaarsstaalname en 

bemestingsadvies en een nitraatresiducontrolestaal in het najaar. Vanaf het 

tweede maatregelenpakket werd er wel rekening gehouden met de variabiliteit. 

Dat onderzoek naar de variabiliteit loopt verder. Binnen Map 5 kan men daar 

verder aan werken.  

 

Minister Joke Schauvliege beseft dat 41 percent van de gecontroleerde 

derogatiebedrijven niet in orde was bij de controles. Het gaat echter vaak om 

papieren die niet in orde waren. Bovendien worden vooral de risicobedrijven 

bezocht. Ze sluit zich aan bij de benadering van Bart Dochy. Men moet vooral 

onderzoeken of de afwijking relevant is voor het leefmilieu.  

 

Het is inderdaad de bedoeling om met Wallonië en Frankrijk akkoorden te 

realiseren rond de grensboeren. Nu gebeurt het op administratief niveau. Later 

zal dat gebeuren op het politieke niveau.  

 

Het is de bedoeling dat het volgende MAP meer inzet op gebiedsgerichte 

begeleiding, zoals Bart Caron vraagt. De instrumenten die daarbij zullen worden 

ingezet, kwamen hier al ter sprake.  

 

Over de Europese plannen rond kunstmest is er nog niet meer duidelijkheid. Er is 

een soort van Europees controlesysteem nodig. In MAP 5 zal er ook een 

registratie rond kunstmest opgenomen worden.  
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De minister besluit dat het duidelijk is dat de getroffen maatregelen resultaten 

opleveren en het belangrijk is om dat duidelijk te communiceren, want dat geeft 

moed aan de mensen die daar in de praktijk mee bezig zijn.  

Tinne ROMBOUTS, 

voorzitter 

Bart DOCHY, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

AGR-GPS  plaatsbepalingssysteem voor mesttransport  

CVBB  Coördinatiecentrum Voorlichting en Begeleiding duurzame 

Bemesting 

LARA  Landbouwrapport 

LNE  Leefmilieu, Natuur en Energie (beleidsdomein van de Vlaamse 

overheid)  

MAP  Mestactieplan 

MTIL  Mesttransport Internetloket 

NER   nutriëntenemissierechten 

SMIL  Staalname Mest Internet Loket 

VITO  Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek 

VLM  Vlaamse Landmaatschappij 

VLOPS   Vlaamse versie van het Operationeel Prioritaire Stoffen Model 

VODKA-actie  Verantwoord Opbrengen van Dierlijke Mest, Kunstmest en Andere 

meststoffen 

 


